
بذرپاش خبر داد
 ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن تهران 

در قالب شهرک سازی
وزیر راه و شهرسازی گفت: در استان تهران 
برای تأمین زمین به منظور ســاخت مسکن 
مشــکلاتی وجود داشــت که این مشکل از 
طریق شهرک ســازی در حال رفع شــدن 
است. مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی 
در مراســم آغاز عملیات اجرایی و ســاخت 
۳۷ هــزار و ۴۵۵ و تحویل ۲۶ هــزار و ۸۰۴ 
واحد مســکونی نهضت ملی در سطح استان 
تهران و شهر جدید پرند، گفت: در راستای تکمیل پروژه های نهضت ملی 
مسکن در تمامی استان ها، در سطح اســتان تهران، ۲۶ هزار و ۸۰۴ واحد 
مسکونی نهضت ملی مسکن در سطح استان تهران و در شهر جدید پرند، 

فیروزکوه، پاکدشت و دماوند افتتاح می شود.
بذرپاش با تاکید بر اینکه برنامه ریزی شــده اســت تــا بهره برداری ها از 
واحدهای تکمیل شده هفتگی باشــد، توضیح داد: در استان تهران برای 
تأمین زمین به منظور ســاخت مسکن مشــکلاتی وجود داشت که این 

مشکل از طریق شهرک سازی در حال رفع شدن است.
عضو کابینه دولت ســیزدهم تصریح کرد: آیت الله رئیسی در سال گذشته 
دو بار از سایت نهضت ملی مســکن بازدید کرد و تکمیل و تحویل بیش از 
۳ هزار واحد مســکن در پرند و دیگر افتتاح های مسکن در سطح استان، 

مرهون تلاش ها و پیگیری های وی است.

واگذاری اراضی به خانواده های قانونی جوانی جمعیت
 به ۷۲ هزار قطعه رسید

وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه واگذاری زمین و نوســازی بافت های 
فرسوده و سایر روش های ســاخت با اهتمام ویژه وزارت راه و شهرسازی 
در حال انجام اســت بیان کرد: مشــکلات مردم در بخش مسکن در حال 
رفع شدن اســت و حجم پروژه ها و افتتاح ها به حدی است که باید سجده 
شــکر به جا آورد و تاکید می کنیم در این راه از زبان بدخواهان دلســرد 

نمی شویم.
بذرپاش بــا تاکید بر اینکه کارهــای در حال انجام در دولت ســیزدهم با 
شــهادت رئیس جمهور متوقف نمی شــود، گفت: اجــرای کلان پروژه 
نهضت ملی مســکن با اهتمام ویژه ای در حال انجام اســت اگرچه برخی 
از دستگاه ها در کمک به اجرای این پروژه اهتمام وزارت خانه را ندارند اما 

همه دستگاه ها به غافله تولید مسکن بپیوندند.
عضو کابینه دولت ســیزدهم با بیان اینکــه آمار صــدور پروانه در بافت 
فرسوده شهرها در سال گذشته شکسته شد، گفت: هم اکنون واحدهای 

نوسازی شده و در حال نوسازی از عدد ۲۸۱ هزار واحد عبور کرده است.
وی تصریح کرد: بــرای اجرای طرح نهضت ملی مســکن تاکنون بیش از 
یکصد هزار هکتار زمین تأمین شــده اســت همچنین توافقات خوبی با 
نیروهای مســلح بخش صنعت دانشــگاه ها، وزارت ورزش و سایر وزارت 
خانه ها برای تأمین مســکن کارکنان آنها انجام شــده اســت و برخی به 

نتیجه رسیده است.
بذرپاش همچنین در خصوص واگذاری زمین برای طرح جوانی جمعیت 
توضیح داد: در ســال گذشــته بیش از ۷۲ هزار قطعه زمیــن به واجدان 

شرایط واگذار شد و امسال نیز این واگذاری ها تداوم خواهد داشت.
وی با بیان اینکه رئیس جمهور شهید دوبار از سایت پرند بازدید کرد و این 
نشان می دهد که پیگیری های آن مقام در تکمیل پروژه ها تأثیر عمده ای 
داشت گفت: همچنین در زمان حیات آن شهید متروی پرند نیز افتتاح و 

بهره برداری شد. 

مسکن معاون وزیر اقتصاد:

سهام جزئی دولت در شرکت ها امسال واگذار می شود
خریدار   سرپرســت ســازمان خصوصی 
سازی با بیان اینکه از ظرفیت مولدسازی و 
املاک مازاد برای اتمام پروژه های نیمه تمام 
استفاده می شود، گفت: سهام جزئی دولت 

در شرکت ها امسال واگذار می شود
 ابراهیم بازیان در حاشــیه آییــن امضای 
تفاهم  نامــه بیــن وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی و قرارگاه ســازندگی خاتــم الانبیا 
)ص(، اظهار کرد: در راستای انجام تکالیف 
مقــرر در مصوبه ســازمان و یــک وظیفه 
عمده ای که بیش از یک ســال گذشــته از 
سوی دولت به سازمان واگذار شده، وزارت 
اقتصاد و ســازمان خصوصی سازی متولی 

موضوع مولدسازی در سطح کشور است.
وی افزود: در همین راســتا، سال اول ابلاغ 
این مصوبه باید در کنار ایجاد سازوکارهای 
لازم تدوین و تنظیم آیین نامه ها، همچنین 
هماهنگی های بین دستگاهی با ۳۱ استان 
و موضوع شناسایی املاک مازاد که باید در 
استان های مختلف به ســرانجام می رسید 
و امروز بیــش از ۲۵۰۰ ملک را شناســایی 
کردیم و به تصویب هیات عالی مولدسازی 

رساندیم.
معاون وزیر اقتصاد اضافه کرد: مولدســازی 
در ۷ گام از مرحله شناســایی املاک مازاد 
تا مرحله فروش یا تهاتر پیش بینی شده که 
در صورت فروش باید عوایــد حاصل از آن 
به حســاب خزانه واریز یا در جریان تهاتر با 
پروژه هــای نیمه تمــام و پیمانکارانی که 

مطالبات قطعی دارند، انجام شود.
رئیس سازمان خصوصی سازی بیان کرد: در 

راســتای تأکیدات رئیس جمهور شهید که 
تأکید و تصریح داشــتند که امر مولدسازی 
یک ظرفیت بســیار قابل توجهی است که 
باید عواید حاصل از آن به سمت پروژه های 
نیمه تمام عمرانــی در حوزه بهداشــت و 
درمان، آموزش، سدسازی و... برود و امروز 
با خیل عظیمــی از پروژه هــای نیمه تمام 
مواجه هســتیم که در ســفرهای استانی 
رئیس جمهور شــهید مصوبــات مختلفی 
را برای به ســرانجام رســاندن این پروژه ها 
داشتیم و برای ســرعت گرفتن این پروژه ها 

از ماه هــای قبل بســته های رونقــی را در 
قالب تخصیص املاک مــازاد به پروژه های 
نیمه تمام به تصویب هیات عالی مولدسازی 
رساندیم.بازیان ادامه داد: در سال جاری نیز 
مصمم هستیم با یکسری رویه های منتهی 
به نتیجه هم سرعت بخشی داشته باشیم و 
هم اینکه بتوانیم از محل املاک جدیدی که 
شناسایی می شــوند و به عنوان مازاد اعلام 
می شــوند؛ تخصیص آنها را عمدتاً به سمت 
پروژه های نیمه تمــام و پروژه های بزرگ و 
ملی و استانی که تاثیر بسزایی دارند؛ داشته 

باشیم.وی با اشــاره به تفاهمنامه ای وزارت 
اقتصــاد و قرارگاه ســازندگی خاتم النبیاء، 
تأکید کرد: در راستای اســتفاده از ظرفیت 
مولدسازی در حوزه املاک مازاد دستگاه ها 
و وزارتخانه هــا از یــک ســو و همچنیــن 
پروژه های نیمه تمامی که در ســطح کشور 
وجود دارد و در شــرف انجام است و اسناد 
قطعی مطالبات قرارگاه و همچنین اسنادی 
که در جریان فعالیــت پروژه های نیمه تمام 
به ثمر خواهد رســید و قطعی خواهد شد، 
ظرفیت خوبی را برای مــا ایجاد کرده که در 

اکثر اســتان ها در پروژه های ملی و استانی 
از این ظرفیت در تخصیــص عواید حاصل 
از مولدســازی املاک بهره ببریم و استفاده 
کنیم.بازیــان در خصوص واگــذاری ایران 
خودرو و سایپا نیز متذکر شــد: در آخرین 
جلسه شــورای اصل ۴۴ قانون اساسی که 
با حضور رئیس جمهور شــهید برگزار شد 
و ایشان در آن جلســه صراحتاً در راستای 
پیگیــری فرامیــن رهبــری در خصوص 
دولــت و بخش هایی که ســهام جزئی دارد 
را بایســتی بــه زودی و بلادرنــگ واگذار 
کند؛ مصوبات اخیــر همگی به یــادگار از 
پیگیری های رئیس جمهور شهید است و ما 
مصمم هســتیم که آن را سرلوحه رویکرد و 

عملکرد خودمان قرار دهیم.
معاون وزیــر اقتصاد اضافه کــرد: ازجمله 
آنها ســهام ایران خودرو و ســایپا است که 
دولت در بخشی از این دو خودروساز بزرگ 
کشور سهامی را دارد که سهام مدیریتی و 
یا به معنای بلوک مدیریتی نیستند و سهام 
جزئی هســتند و ما مصمم به واگذاری این 
سهام هســتیم و در عین حال مدیریت این 
دو خودروســاز بزرگ هم به لحاظ ســهام 
غیردولتی بر اســاس همیــن مصوبات و 
همین تاکیــدات رئیس جمهور شــهید و 
فرمایشات رهبری بر استفاده و بهره از اراده 
و مدیریت مردم در بخــش واقعی اقتصاد، 
این موضوع ســرلوحه کار ما خواهد بود و 
امیــدوار هســتیم کــه در تصمیماتی که 
در ایــن خصوص در شــرف انجام اســت، 

خبرهای خوبی را داشته باشیم.

 قیمت گذاری دستوری، رقیب تحریم در ضربه زدن به صنعت هوایی

صنعت هوایی در نبرد با تحریم ها
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        سیاسـی
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سرپرست وزارت خارجه:
 تبادل پیام  برای رفع تحریم ها هیچگاه

 قطع نشده است

وحیدی در جمع خبرنگاران:
 ثبت نام داوطلبان ریاست جمهوری 

وز آغاز می شود از  امر

رئیس امور آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه خبر داد
صادرات ۱۲ میلیارد دلاری ایران به عراق

 خانوارها با کوچ معکوس به مناطق پایین تر می روند
 مردم، تـوان خرید مسکـن ندارند

 به بازار اجاره هجوم آورده اند

وسیه بر توافق تجارت آزاد  تایید دومای ر
 اتحادیه اوراسیایی با ایران
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صفحه ؟

شهدایی که شهید بودند
محمدحســن حجازی با وجود نقدهایی که به دولت ســیزدهم وارد اســت 
اما ابراهیم رئیســی به عنوان رئیس جمهور مقتدر ایــران، زحمات و تلاش های 
بسیاری کشید.یکشنبه شب، زمانی که گروهی از پاسداران و خانواده هایشان به 
ملاقات رهبری شتافتند، ایشان بدون اطلاع قطعی از حال و وضع رئیس جمهور 
رئیســی در پی حادثه دردناک پیش آمده، تعبیری را دربــاره وی بکار بردند که 
من تاکنون از ایشان نشنیده بودم و برایم تازگی داشــت:  رئیس جمهورِ محترم 
و مغتنم . به عنوان کســی که از خُردی و نوباوگی شرف زیستن در سایه سار سرو 
انقلاب را داشته، به خاطراتم رجوع می کنم؛ آشکارا رئیس جمهور شهید رئیسی 
را نسبت به اســلاف خود، ولایت پذیرتر، بی ادعاترو مردمی تر می یابم؛ سرتا پا و 

سراسیمه خود را وقف خدمت کرده بود و  شاید سِرّ تعبیر مغتنم این باشد!

یادداشت

تاکید مخبر بر حمایت از بازار بورس

صفحه 2

ودی برای سوئیفت جایگزین  وه بریکس به ز  گر
ایجاد می کند

استاد دانشکده اقتصاد ملی و مدیریت دولتی ریاست جمهوری روسیه، گفت که 
به زودی گروه بریکس برای سوئیفت یک سامانه جایگزین ایجاد می کند.

 آندری مارگولین، استاد دانشکده اقتصاد ملی ومدیریت دولتی ریاست جمهوری 
روسیه، اعلام کرد که کشورهای عضو گروه بریکس به زودی یک سامانه پرداخت 
دو یا چند جانبه به عنوان جایگزین سامانه پیام رسان بین بانکی سوییفت ایجاد 

خواهند کرد.
وی تاکید کرد: من شک ندارم که به زودی شاهد ایجاد یک سامانه بانکی جاگزین 
ســوئیفت در ســاختار گروه بریکس خواهیم بود. ما هنوز آمــاده ایجاد یک ارز 
مستقل نیســتیم ولی امکان اجرایی شــدن این رویکرد هم در بلند مدت وجود 

دارد.
مارگولین ادامه داد: ســامانه بانکی جایگزین ســوئیفت که برای بسیاری از 
کشــورهای جهان جذاب خواهد بود به همین زودی از ســوی گروه بریکس 
معرفی می شود و این ســامانه موضوعی اســت که ما باید با یکدیگر روی آن 

همکاری کنیم.

صفحه3

  کاهش تـورم خوراکی  کاهش تـورم خوراکی
 به کمتـرین میـزان  به کمتـرین میـزان 

در سال های اخیردر سال های اخیر

وزیـر جهاد کشاورزی اعلام کرد

 شركت آب و فاضلاب استان كردستان در نظر دارد مزایداتی به شرح جدول ذیل برگزار نماید.

 آگهی فراخوان مزایده آگهی فراخوان مزایده

روابط عمومي شركت آب و فاضلاب استان كردستان

نوبت اول

setadiran.ir محل دریافت اسناد مزایده: سامانه ستاد ایران به آدرس
آدرس مناقصه گزار: سنندج، خیابان امام، استانداری، بالاتر از پل کمانگر، جنب پست 
بانک، شــرکت آب و فاضلاب استان کردستان، کد پســتی: 6613915471، تلفن: 

31042000-33150815 )087(، فکس: 33177671 )087(
مهلت تحویل پاکت الف )ضمانت نامه شرکت در مزایده(: مورخ: 1403/3/27
محل تحویل پاکت الف )ضمانت نامه شرکت در مزایده(: دفتر امور قراردادها

ف
محل تامین اعتبارعنوان   كد مناقصهردي

مبلغ و نوع تضمین شركت در مزايده
شماره فراخوان در سامانه نوع مزايده

ستاد ايران انواع تضمینمبلغ )ريال(

فروش لوله های 1700 11402-292
ضمانت نامه بانکی، 17,500,000,000طرح های عمرانیمتری فولادی نوبت سوم

1003007014000004عمومی يک مرحله ایسپرده نقدي
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شهدایی که شهید بودند
محمدحســن حجازی با وجود نقدهایی که به دولت سیزدهم وارد 
است اما ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس جمهور مقتدر ایران، زحمات و 

تلاش های بسیاری کشید.
یکشــنبه شــب، زمانی که گروهی از پاســداران و خانواده هایشان به 
ملاقات رهبری شــتافتند، ایشــان بدون اطلاع قطعی از حال و وضع 
رئیس جمهور رئیســی در پی حادثه دردناک پیش آمــده، تعبیری را 
درباره وی بکار بردند که من تاکنون از ایشــان نشــنیده بــودم و برایم 

تازگی داشت:  رئیس جمهورِ محترم و مغتنم .
 به عنوان کســی که از خُردی و نوباوگی شرف زیستن در سایه سار سرو 
انقلاب را داشــته، به خاطراتم رجوع می کنم؛ آشــکارا رئیس جمهور 
شهید رئیســی را نســبت به اســلاف خود، ولایت پذیرتر، بی ادعاترو 
مردمی تر می یابم؛ سرتا پا و سراســیمه خود را وقف خدمت کرده بود و  

شاید سِرّ تعبیر مغتنم این باشد!
شــهید جمهور با توده مردم که از دیــد بنیانگذار انقلاب اســلامی و 
جانشین ایشــان همه کاره این نظامند، ســر و کار داشت. گرچه برخی 
پرورش یافتگان فکــری مکتب غرب ایــن فعالیت هــا را ذیل عنوان 
پوپولیسم تعریف می کردند و از آن سکوی اهانتی به خدمتگزاران مردم 
می ساختند اما این شهید بزرگوار نقطه درستی را نشانه گرفته بود و آن 

هم مردم داری و خدمت به پابرهنگان و تکیه بر آنان بود.
شهید سید ابراهیم رئیسی زمانی که بر مســند دادگستری کرج و بعد 
استان همدان نشست با پدربزرگم ارتباطات تنگاتنگی داشت و با توجه 
به خاطراتی که پدربزرگم از ایشــان می گفت متوجه شــدم که طلبه 

کوشا، فعال و جهادی است. 
رئیس جمهور شهید ما به فضای مجازی به شدت علاقمند بود و زمانی 
که به سمت ریاست سازمان بازرســی کل کشور رسید بنده در موسسه 
تبیان مسئولیت اجرایی داشتم و از ایشان دعوت کردم تا از فعالیت های 
این موسسه مطلع شود. با وجود آنکه طلبه جوانی بود اما برای به دست 
آوردن اطلاعات و ظرفیت رســانه ای موسســه تبیان سوالات کلیدی 
بسیار خوبی می پرسید که مشخص بود به این فضا و بستر علاقه زیادی 

دارد. 
این سال ها میزان ارتباط دوستانه ما بیشتر و بیشتر  شد تا اینکه ایشان 
به ریاست جمهوری رسید و طبیعتا به دلیل مشــغله های بسیاری که 
داشتند، ارتباط ها کم تر شــد؛ اما دورا دور جویای احوال شان بودم. آن 
سید بزرگوار خانواده ســاده اما تحصیل کرده ای داشــت، خانواده ای 

اثرگذار که همواره در نظام فرهنگی کشور منشا خیر و برکت بودند.
با وجود نقدهایی که به دولت ســیزدهم وارد است اما ابراهیم رئیسی به 
عنوان رئیس جمهور مقتدر ایران، زحمات و تلاش های بسیاری کشید. 
نقل قولی از مقام معظم رهبری بعد از جلســات با رئیس جمهور وجود 
دارد که فرمودند: »ماشــاالله توان اجرایی آقای رئیسی بسیار بالاست 
که در هر مسئول اجرایی این توان دیده نمی شود.« اقداماتی که شهید 
ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس جمهور برای کشور انجام داد نادر است 
و قسمت اش این بود که در راه خدمت به درجه رفیع شهادت نائل شود. 
امیدوارم برکات خدمت ایشان همچنان در جامعه اسلامی ایران ادامه 

دار باشد. طوبی لهم و حسن مآب!
آقای دکتر امیرعبداللهیان نیز که خود بــه تنهایی یک وزارتخانه بود و 
چه در دوران حیات شهید سلیمانی در مقام بازوی دیپلماسی مقاومت 
و چه پس از آن بعنوان پیشران دستگاه سیاست خارجیِ تراز انقلاب، بی 
قرار و با اخلاص، موجب شکل گیری اتفاقات بزرگی شد که کوچکترین 
آن انزوای رژیم ســفاک صهیونیســتی بود. اثــرات و برکاتی که حاج 
قاسم در جبهه مقاومت گذاشــت، شــهید امیرعبداللهیان در فضای 
دیپلماتیک و دیپلماسی گذاشــت. زمانی که ایشان به عنوان وزیر امور 

خارجه منصوب شد به دیدارشان رفتم.
 خضوع و تواضع آن شهید در رفتار و پیگیری هایش ستودنی بود. آقای 
امیرعبداللهیان آنقدر انســان دوست داشــتنی و اخلاق مداری بود که 
وقتی ایشان را برای اهتزاز بزرگ ترین پرچم کشور در روز ۱۲ فروردین 
سال ۱۴۰۲ دعوت کردم، پذیرفت و تشــریف آورد و به پاس حضورش 
پرچم جمهوری اسلامی ایران را تقدیم شــان کردم. خدایش با سردار 

دلها مانوس و محشورش کند که: حسن اولئک رفیقا!
شهید آیت الله سید محمدعلی آل هاشم، امام جمعه تبریز و نماینده ولی 
فقیه در استان آذربایجان شــرقی نیز خدمت گزار واقعی جهان تشیع 
و اســلام بود. ایشــان مظهر یک فرد اخلاق مدار و مومن واقعی بود که 
بدون هیچ چشم داشتی خودش را وقف نظام اسلامی و کشور کرده بود. 
زمانی که ریاســت سازمان عقیدتی سیاســی ارتش را به عهده داشت، 
خدمت شان رسیدم وشاهد برخورد متواضعانه ایشان با اطرافیان شان 
بودم. رفتار فروتنانه آن بزرگوارهمــواره زبانزد خاص و عام بود. آخرین 
باری که ایشــان را زیارت کردم ماه مبارک رمضان سال جاری و در یک 

برنامه ساده افطاری بود. 
آذربایجان شــرقی و عدم رضایت مردم، مهم تریــن نگرانی  امام جمعه 
تبریز بود به همیــن دلیل دغدغه همیشگی شــان جلب رضایت مردم 
آذربایجان شــرقی بود، چرا که تاکید مقام معظم رهبری به این شهید 
بزرگوار ارائه خدمات رســانی مناسب در شــان مردم بود. همانطور هم 
که دیدیم مــردم ولایت مدار و قدردان آذربایجان شــرقی اســتقبال 
باشکوهی از پیکرهای مطهر این شهید بزرگوار و رئیس جمهور محترم 

و همراهانش داشتند. 
خاطرم هست رهبر فرزانه انقلاب درآخرین دیدار به ایشان اعلام کرده 
بودند که ان شــاالله خدمات رسانی شــان به مردم ماجور واقع شود و به 
اســتاندار محترم که ایشــان نیز در این حادثه به درجه رفیع شهادت 
رسید نیز توصیه کرده بودند تا همراهی بیشــتری با آیت الله آل هاشم 
داشته باشد؛ ســید عالی قدری که باید در ســن بالاتری به درجه رفیع 
شــهادت نائل می شــد. امید که جرعه نوش شــراب طهــور از اجداد 

طاهرینش باشد: و سقاهم ربهم شرابا طهورا !
شهید سردار سرتیپ دوم پاسدار سیدمهدی موسوی سرتیم حفاظت 
آیت الله رئیسی، همکلاسی من در دوره لیســانس بود. او انسان بسیار 
آرام، سر به زیر، بســیار باهوش و فعال بود. آن شــهید بزرگوار زندگی 
بسیار ساده ای داشت و در عین حال در یک چهارچوب بسیار مقتدرانه 
انجام وظیفه می کرد و با وجود آســیب جدی بدنی نمی توانست از فرط 
علاقه خود به رئیس جمهــوری کم کند تا آنکه در کنارشــان به درجه 

رفیع شهادت رسید.
 حقیقتا این جمله شــهید بزرگوار حاج قاسم ســلیمانی معیار درستی 
برای شهادت است. آنجا که فرمودند شرط شــهید شدن، شهید بودن 
اســت. این معیار مرا یاد رفتار و منش شــهید مالک رحمتی انداخت. 
شهید مالک رحمتی نیز یکی از نخبه های جوان کشور بود که خدمات 
بسیار زیادی در آســتان قدس رضوی انجام داد. در ارتباط با ایشان به 
دلیل موضوعاتی که از قبل با هم مراوده داشــتیم ســوءتفاهمی پیش 
آمده بود که قبل از شــروع خدمتش در اســتانداری تماس گرفت و از 
من طلــب حلالیت کرد. آن گفت وگــو در ذهنم ماند و اینجاســت که 
می توان آدم های خوب را شــناخت و اثرات مثبت شــان برای ما درس 
عبرت خواهد بود. از خداونــد منان برای علو مرتبه همــه این عزیزان 

طلب رحمت می کنم.

یادداشت

وزیر کشور گفت: ثبت نام داوطلبان ریاست جمهوری 
از  امروز آغاز می شود و به مدت ۵ روز ادامه دارد.

»احمد وحیدی« وزیر کشــور در حاشــیه جلســه 
هیأت دولت با حضــور در جمع خبرنــگاران اظهار 
کرد: در حالی کــه در ســوگواری و مصیبت ضایعه 
بــزرگ فقــدان رئیس جمهور شــهید و همراهانش 
هســتیم اما باید وظیفه و تکلیف خود را به درســتی 

انجام بدهیم.
وی افــزود: همه مقدمات بــرای برگــزاری انتخابات 
فراهم و کارهایــی مانند تشــکیل ســتاد انتخابات، 
تشکیل هیأت های اجرایی، ابلاغ به استان ها و تشکیل 
کمیســیون تبلیغات که در قانون پیش بینی شده بود، 

اتفاق افتاده و فردا پنج شــنبه هــم روز اول 
ثبت نام داوطلبان است.

وحیدی اظهار کرد: از  امروز ســاعت ۸ صبح 
تا ۱۸ هر روز بــه مدت پنــج روز داوطلبان 
ریاســت جمهوری می توانند ثبت نام کنند و 
داوطلبان بر اساس شــرایطی که پیش بینی 
شده است، باید حائز شرایط سِنی و نداشتن 

محکومیت هــای کیفــری و ســایر شــرایطی که در 
ابلاغیه ها درج شده، باشند.

وزیر کشــور گفت: بعد از ثبت نام، احــراز هویت ها به 
عهده شورای نگهبان خواهد بود و بعد از آن، داوطلبان 

به مدت ۲ هفته برای تبلیغات فرصت دارند.

وی افزود: گام به گام تــا ۸ تیر که مرحله اول 
انتخابات است، جلو خواهیم رفت؛ اگر کسی 
حائز اکثریت شد که به عنوان رئیس جمهور 
انتخاب خواهد شد و اگر کسی حائز اکثریت 
نشد، مرحله دوم انتخابات، یک هفته بعد در 

تاریخ ۱۵ تیر برگزار می شود.
وزیر کشور با اشــاره به برگزاری الکترونیک 
انتخابات، گفت: احــراز هویت رأی دهندگان همچنان 
الکترونیــک خواهد بــود. اما برای اینکــه در برخی از 
شهرها صندوق الکترونیک داشــته باشیم یا نه، باید با 

شورای نگهبان به نتیجه برسیم.
وی ادامه داد: لازم است همه سلایق و افکار وارد صحنه 

داوطلبی شوند و امیدواریم انتخابات بر مبنای ۴ مؤلفه 
مورد تأکید رهبری یعنی سلامت، امنیت، مشارکت و 

رقابت این انتخابات را هم برگزار کنیم.
وی در پاســخ به ســوالی درباره ثبت نام اشــخاصی 
با شرایط سنی بالاتر از ۷۵ ســال در انتخابات ریاست 
جمهوری دوره ســیزدهم، گفت: شــورای نگهبان بر 
اســاس صلاحیت های خود این آئین نامه را اعلام کرد 

و ما هم آن را اعمال می کنیم.
وزیر کشور در پاســخ به ســوال خبرنگار مهر مبنی بر 
اینکه آیا داوطلب انتخابات ریاست جمهوری خواهید 
شــد، گفت: برنامه ای بــرای ثبت نــام در رقابت های 

ریاست جمهوری ندارم.

رئیس ستاد کل نیروهای مســلح گفت: توسعه روابط 
ایران با عــراق یک تصمیم راهبــردی، کلان و ملی در 
کشور بوده و تاکید و تأیید رهبر معظم انقلاب اسلامی و 

ارکان نظام را دارد.
»عبدالامیر الشمری« وزیر کشــور عراق با حضور در 
دانشــگاه دفاع ملی با سرلشــکر محمدباقری رئیس 

ستاد کل نیروهای مسلح دیدار کرد.
در این دیدار، عبدالامیر الشــمری وزیر کشــور عراق 
ضمن تسلیت شهادت آیت الله ســید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور و همراهان ایشــان اظهار داشت: در این 
ســفر به دلیل اهمیت زیارت اربعین با وزیر کشــور و 
فرمانده کل انتظامی جمهوری اســلامی مباحث خود 
را آغاز کرده ایــم؛ باتوجه به فصل گرما و شــرایطی که 
وجود دارد، نیازمند هماهنگی بیشتر و تامین تدارکات 
لازم هستیم.وزیر کشور عراق ادامه داد: مسائل دیگری 
که در این سفر دنبال می کنیم، مذاکرات با فرماندهی 

انتظامــی در خصوص موضوعــات مرتبط و 
همچنیــن گفتگو با فرمانده دانشــگاه دفاع 
ملی در خصوص تحصیل دانشــجویان ما در 

این دانشگاه است.
الشــمری با بیان اینکه یکــی از محورهای 
گفت وگوها پیرامون انتقال تجارب آموزشی 
و پژوهشی بین دو طرف است، گفت: با توجه 

به سطح آموزشی ایران رویکرد ما اعزام افسران پلیس 
وزارت کشــور عراق برای تحصیل در دانشــکده های 
مختلف نظامی و دافوس است که امیدوارم این سطح از 

تعامل باعث تقویت پیوندها و اشتراک تجربیات شود.
سرلشکر باقری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح هم در 
این دیدار ضمن تشکر از ابراز همدردی و محبت دولت 
و مردم عراق در پی شهادت آیت الله رئیسی و همراهان 
وی اظهار داشــت: حقیقتاً کشــور عراق در این حادثه 
برادری خود را نشــان داد و موجب التیام و تســکین 

مقامات، مسئولان و مردم ایران شد.
وی با بیان اینکه جناب آقای رئیســی و آقای 
امیرعبداللهیــان شــخصیت های بزرگــی 
بودند، گفت: آقای رئیســی عنایت خاصی به 
توسعه روابط با کشور عراق داشتند؛ در دوره 
مسئولیتشــان در قوه قضائیه به عراق سفر 
کرده بودند و بزودی هم قرار بود سفر دیگری 
به کشور عراق داشته باشند و در حال برنامه ریزی بودند 

که این حادثه پیش آمد.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح افزود: آنچه که مهم تر 
است این اســت که توسعه روابط با کشــور عراق یک 
تصمیم راهبردی، کلان و ملی در کشوربوده و تاکید و 
تایید رهبر معظم انقلاب اسلامی و ارکان نظام را دارد، 
از این رو این حادثه تلخ تاثیری در سطح روابط نداشته 

و روابط ما همچنان رو به گسترش خواهد بود.
وی با بیان اینکه جایگاه وزارت کشور در عراق از اهمیت 

بالایی برخوردار بوده و وظایف سنگینی بر عهده دارد، 
خاطرنشــان کرد: خوشــبختانه با تلاش های صورت 
گرفته در وزارت کشور عراق امنیت روز به روز در حال 
گسترش است و ما در حوزه آموزش و انتقال تجربیات 

آماده همکاری با کشور عراق هستیم.
سرلشــکر باقری در ادامه با بیان اینکه ســفر امســال 
اربعین حسینی در فصل گرماست، کار را برای زائرین، 
مردم عراق و دولت دو کشــور سخت تر می کند، گفت: 
من صمیمانــه از تلاش های مــردم، دولت و مرجعیت 
عراق در پذیرایی و مهمان نوازی از مردم ایران و زائرین 

قدردانی و تشکر می کنم.
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح با اشــاره به اینکه در 
ســال های اخیر با اقدامات صورت گرفته امنیت زائران 
اربعین حسینی برقرار بوده است، اظهار داشت: مسئله 
امنیت زائران اربعین امســال هم بســیار مهم هست و 

اقدامات باید تداوم داشته باشد.

انتخابات

مسلح

خریــدار  سرپرســت وزارت خارجه در 
خصوص احتمال توقف چندماهه مذاکرات 
رفع تحریم ها بــه دلیل در پیــش رو بودن 
انتخابات ایران و آمریکا، گفت: تبادل پیام ها 

هیچگاه قطع نشده و الان نیز جاری است.
 علی باقری کنی در حاشــیه جلســه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: تاکید 
رئیس جمهوری شــهید بر فعــال بودن در 
عرصه سیاست خارجی و محوریت سیاست 

همسایگی و تعامل جدی با آنان بود.
وی در پاســخ به پرسشــی درباره واگذاری 
پرونده هســته ای ایران به علی شــمخانی، 
اظهار کرد: البتــه ما پرونــده ای نداریم اما 
فعالیت های هســته ای در چارچوب تدابیر 
نظــام زیر نظر شــورای عالــی امنیت ملی 

همچنان ادامه دارد.
باقری در پاســخ به پرسشــی درباره تدوام 
آزادســازی ارزهــای بلوکه  شــده، گفت: 

مذاکرات در این زمینه جاری است.
سرپرســت وزارت خارجــه در پاســخ به 

پرسشــی درباره محتوای مذاکرات با هیات 
عمانی کــه به ایــران آمده بودنــد، یادآور 
شــد: ما در موضوعات مختلف منطقه ای و 
بین المللی از جمله موضــوع غزه و جنایات 
رژیم صهیونیستی و نسل کشــی در غزه به 
طور مفصل صحبت کردیــم و درباره دیگر 

موضوعات بین المللی نیز رایزنی داشتیم.
وی در پاســخ به پرسشــی دربــاره تداوم 
تعاملات ایــران بــا کشــورهای منطقه، 
تاکید کرد: مــا تلاش می کنیــم پرونده ها 
و پروژه های ناتمام را با ســرعت بیشــتری 
تحرک بدهیــم که در صــدر آن به تحکیم 

پیوندها در حوزه همسایگی توجه داریم.
باقری در پاسخ به پرسشی درباره زمان سفر 
بن سلمان به ایران، یادآور شد: این موضوع 
قبلًا هم مطرح شده است. این اقدام در واقع 
یک دعوت متقابل است که درباره زمان آن 

بین دو طرف مذاکراتی در حال انجام است.
وی در پاســخ به پرسشــی دربــاره برآیند 
دیدار با مقامات تونس و مصــر، اظهار کرد: 

دو کشوری که رابطه سیاسی با ایران ندارند 
در ســطح عالی )وزیر خارجه( برای تسلیت 
شهدای دولت به ایران آمدند و این موفقیت 
و پویایی سیاست خارجی آیت الله رئیسی را 
نشان می دهد که هنوز رابطه سیاسی برقرار 

نشده این دو مقام به ایران سفر می کنند.
سرپرســت وزارت خارجه ادامه داد: رئیس 
جمهور تونس هم که تا به حال به ایران سفر 
نکرده بود، ســفر کرد و زیرساخت این سفر 
علاوه بر تکریم مقام شــهدای دولت تاکید 
بر سیاست نگاه به شــرق است که در شمال 
آفریقا بین کشــورهای مختلــف از جمله 

تونس وجود دارد.
باقری یادآور شــد: ایران به عنوان کشوری 
که عضو بریکس و ســازمان شانگهای است 
یکــی از ارکان چندجانبه گرایــی اســت، 
گرایش و تمایل و رویکرد کشــورها به ایران 
نشــان دهنده جهت گیری بین المللی آنان 
هم هســت که جایگاه و اهمیت سیاســت 
خارجی ایــران در پهنه سیاســت خارجی 

کشــورهای دیگر و در عرصــه بین المللی 
اســت.وی در پاســخ به واکنش جمهوری 
اسلامی نســبت به جنایت رفح، اظهار کرد: 
هفته آینده به چند کشور منطقه در همین 
رابطه ســفر خواهم کرد.سرپرست وزارت 

خارجه در پاسخ به پرسشی درباره احتمال 
توقــف چندماهه مذاکرات رفــع تحریم ها 
به دلیل در پیش رو بــودن انتخابات ایران و 
آمریکا، تصریح کرد: تبادل پیام ها هیچگاه 

قطع نشده و الان نیز جاری است.
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وابط با کشور عراق تصمیمی راهبردی، کلان و ملی است سرلشکر باقری در دیدار وزیر کشور عراق؛ توسعه ر

خریدار  سرپرســت ریاســت جمهوری 
با اشــاره به وضعیت مطلــوب و رو به بهبود 
شاخص های اقتصادی کشور و گزارش های 
مجامــع و ســازمان های بین المللی در این 
رابطه و پیش بینی های آنها درباره استمرار 
این روند، وزیــر امور اقتصــادی و دارایی و 
رئیس کل بانــک مرکزی را مامــور کرد تا 
این گزارش هــا را جمع آوری و نســبت به 
اطلاع رســانی موثر از آنها به افکار عمومی 

اقدام لازم را به عمل آورند.
محمــد مخبر در جلســه هیــات دولت، با 
اشــاره به وضعیت مطلوب و رو بــه بهبود 
شاخص های اقتصادی کشور و گزارش های 
مجامــع و ســازمان های بین المللی در این 
رابطه و پیش بینی های آنها درباره استمرار 
این روند، وزیــر امور اقتصــادی و دارایی و 
رئیس کل بانــک مرکزی را مامــور کرد تا 
این گزارش هــا را جمع آوری و نســبت به 
اطلاع رســانی موثر از آنها به افکار عمومی 

اقدام لازم را به عمل آورند.
سرپرست ریاســت جمهوری همچنین با 
اشــاره به برنامه های وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای گســترش تولید و استفاده از 
خودروهای برقی عمومی و شــخصی و نیز 
موتورسیکلت های برقی، از وزرای صمت و 
نیرو و نیز شــهردار تهران خواست تا تسریع 
در اجرای ایــن برنامه را با هــدف مدیریت 
مصــرف ســوخت و کاهــش آلاینده های 
محیط زیســتی از ناحیه حمل و نقل و تردد 
وســایط نقلیه بنزینی و گازوئیلی، به طور 

جدی دنبال کنند.
مخبر در پایان ســخنان خود با اشــاره به 
تصمیماتی که روز گذشته برای ساماندهی 
به وضعیت بازار بورس اتخاذ شــد و تاثیرات 
مثبتــی کــه در همــان روز بــر وضعیت 

شــاخص ها داشــت، با تاکید بر اســتمرار 
حمایت ها از ایــن بازار خاطرنشــان کرد: 
وزیر اقتصاد و مســئولان ســازمان بورس 
برای ایجاد اطمینان و ثبات بیشــتر در بازار 
بورس، زمینه ورود هر چه سریع تر بنگاه ها 
و شــرکت های بزرگ کشــور به این بازار را 

تسهیل کنند.
پیش از سخنان سرپرست ریاست جمهوری 
در جلســه امروز هیات دولت وزیر نفت در 
گزارشــی از اقدامات وزارت نفت در دولت 
شهید دکتر رئیســی، با بیان اینکه به گواه 
همه فعــالان، نخبگان و کارگــران صنعت 
نفت اقداماتی که در ایــن دولت در صنعت 
نفت انجــام شــده در هیــچ دوره ای نظیر 
نداشته اســت، خبر داد: در طی هفته های 

آینده ۲۳ طرح در حوزه های بالادســتی و 
پایین دســتی صنعت نفت با اعتباری بالغ 
بر ۴.۶ میلیارد دلار افتتاح خواهد شــد که 
همه آنها از مطالبات و خواســته های رئیس 

جمهور شهید بود.
اوجی جمــع آوری ۴ میلیــون مترمکعب 
گازهای مشعل، افزایش ســه میلیون تنی 
ظرفیت تولیــد محصولات پتروشــیمی، 
افزایش ۸ میلیــون تنی ظرفیــت مخازن 
نفت و بهره برداری از ۴۶۰ کیلومتر خطوط 
لوله انتقال فرآورده های نفتــی را از جمله 
طرح های آماده افتتــاح عنوان کرد و افزود: 
اینها طرح هایی اســت که علی رغم اهمیت، 
در دولت های گذشــته مغفول مانده بود و 
بهره برداری از آنها عــلاوه بر ثمرات متعدد 

و متنــوع، با کاهش ۴ میلیــون مترمکعبی 
گازهای مشعل و نیز کاهش ۱۵۰۰ تا ۲ هزار 
تردد روزانه تانکرهــای انتقال فرآورده های 
نفتی در جاده های کشور، تاثیر قابل توجهی 
در اجرای قانون هوای پاک، مصرف گازوئیل 

و حوادث و تلفات جاده ای خواهد داشت.
رئیس کل بانک مرکزی نیز در این جلســه 
با اشــاره به برگزاری موفق همایش پولی و 
بانکی در هفته گذشته و حضور تقریبا همه 
کارشناســان و صاحب نظران عرصه پولی و 
بانکی کشــور در این همایش اظهار داشت: 
نوســانات نرخ ارز و نرخ بهره در کوتاه مدت 
و رشــد نقدینگی در بلندمدت بر نرخ تورم 
تاثیرگذار هســتند؛ در دولت مردمی تمام 
متغیرهــای پولی تاثیرگذار بــر تورم بعد از 

سال ها کاهشی شدند.
محمدرضا فرزین اضافه کرد: بر این اســاس 
نرخ رشد نقدینگی کشــور که در ۲۵ سال 
گذشــته به طــور متوســط ۲۸.۲ و در ۶۲ 
ســال اخیر ۲۵.۷ بود، در پایان سال ۱۴۰۲ 
به ۲۴.۳ درصد کاهش یافــت که اقدامی با 
اثرات مثبت بلندمدت بر اقتصاد و نرخ تورم 
اســت. همچنین نرخ رشــد پول در اسفند 
۱۴۰۲ بــه ۱۵.۳ درصد کاهــش یافت که 
تاثیر قابل ملاحظــه ای در کاهش انتظارات 
تورمی دارد و این رقم در ۱۳ اردیبهشت به 

۱۲.۸ درصد کاهش یافته است.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین با اشــاره 
به نرخ تورم تولیدکننــده ۱۰۷ درصدی در 
آغاز به کار دولت ســیزدهم و ۵۰ درصدی 
در ابتدای ســال ۱۴۰۲، از کاهش این رقم 
به ۲۳.۲ درصد در حال حاضر به عنوان یک 

شاخص پیش نگر مهم خبر داد.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی نیــز در این 
جلســه به اقدامــات دولت مردمــی برای 
انحصارزدایــی از عرصه هایــی کــه برای 
سال های متمادی درهای ورود به آن بسته 
بود، اشــاره کرد و در توضیح آن گفت: یکی 
از این بخش ها مشــاوران رســمی مالیاتی 
بودند که در طول ۱۰ ســال پیــش از این 
دولت تنهــا ۵۴۸ کارشــناس جدید مجوز 
فعالیت دریافت کرده بودنــد، اما در دولت 
مردمــی در مرحلــه اول ۱۱۳۰ مجوز و در 
آزمون اخیر که نتایج آن دیروز اعلام شــد 
نیز ۵۳۰ کارشناس جدید پذیرفته شده اند. 
این اقدام علاوه بر ایجاد فرصت های شغلی 
برای فارغ التحصیلان توانمند رشــته های 
اقتصادی، دسترســی فعالان اقتصادی به 
مشاوران رسمی مالیاتی را نیز به شکل قابل 

ملاحظه ای تسهیل می کند.
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خاندوزی:
۲۰ هزار میلیارد تومان از سود سهام عدالت 

هنوز واریز نشده است
وزیر اقتصاد با بیان اینکه ۲۰ هزار میلیارد تومان از ســود سهام عدالت 
باقی مانده که هنوز پرداخت نشده است، گفت: سازمان بورس علیه آن 
دسته از شــرکت ها که به تعهدات خود عمل نکردند اقدام حقوقی می 

کند.
 انتهای آذر ماه سال گذشــته بود که مرحله اول عملکرد مربوط به سال 
مالی ۱۴۰۱ شرکت ها به حســاب سهامداران واریز شــد، مرحله دوم 
واریز سود ســهام عدالت هم ۲۴ اسفندماه بود؛ ســودی که بنابر اعلام 
سازمان بورس در مرحله دوم دارندگان سبد ســهام عدالت ۴۹۲ هزار 
تومانی مبلغ ۴۴۶ هزار تومان، ۵۳۲ هزار تومانی مبلغ ۴۸۲ هزار تومان 

و سبد سهام یک میلیون تومانی ۹۰۶ هزار تومان سود دریافت کردند.
در این بین بــه دلیل بدقولــی برخی شــرکت ها، واریز این ســود در 
دو مرحله انجام نشــد و به مرحله سوم کشیده شــد؛ در این رابطه ۲۸ 
فروردین ماه مجید عشــقی رئیس ســازمان اعلام کرد که »مجموعه 
اتفاقاتی رخ داد که ســبب شد برخی شــرکت ها تخلفی داشته باشند 
و نتوانند سود ســهام عدالت را پرداخت کنند. این شــرکت ها اکثراً با 
کمبود نقدینگی مواجه هستند ما هم توصیه کردیم که باید سود سهام 
عدالت پرداخت شــود امیدواریم تا خرداد بتوانیم این ســودها را جمع 
آوری و مابقی سود سهام عدالت را پرداخت کنیم. البته باید زمان دقیق 

آن را شورای عالی بورس مشخص کند.«
با توجه به اینکه هنوز این ســود واریز نشــده اســت، ســید احسان 
خاندوزی وزیر امور اقتصــادی و دارایی در این ارتبــاط اعلام کرد که 
»علیه شرکتهایی که سود ســهام عدالت ندادند، اقدام حقوقی صورت 

می گیرد.«
خاندوزی توضیح داد: ســود سهام عدالت ســال ۱۴۰۱ در اسفند سال 
۱۴۰۲ واریز شد اما باقیمانده اندک دیگری نیز وجود دارد که سرجمع 
آن حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان اســت و عمدتاً سه دسته شرکت های 
فولادی، پالایشی و پتروشــیمی هنوز به وظایف خود در پرداخت سود 

عمل نکرده اند.
وی گفت: ســازمان بورس علیه آن دسته از شــرکت ها که به تعهدات 
خود عمل نکردند اقدام حقوقی خواهد کرد. زیرا موضوع ســهام عدالت 
احقاق حق سهامداران خرد اســت. امیدواریم تا پایان دولت سیزدهم 

این مساله به نتیجه برسد.

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی خبر داد
ونیکی  رشد ۷۴ درصدی تجارت الکتر

 در سال گذشته
رئیس مرکــز توســعه تجــارت الکترونیکی بــا بیان اینکــه تجارت 
الکترونیکی یکی از رشــته های اقتصادی رو به رشــد در جهان است، 
گفت: تجارت الکترونیکی در ایران با همت دولت ســیزدهم رشــد ۴۸ 
درصدی در ســال ۱۴۰۱ و رشد ۷۴ درصدی در ســال گذشته داشته 

است.
به گــزارش مرکز توســعه تجــارت الکترونیکــی )مرکز تتــا(، امین 
کلاهدوزان اظهار داشت: نوآوری شــرکت های تجارت الکترونیکی به 
خصوص در سال های اخیر باعث شــده که مردم در بسیاری از حوزه ها 
طعم خدمت رسانی خوب را بچشــند و علاوه بر ایجاد رضایت و سهولت 

باعث کاهش قیمت تمام شده نیز شده است.

وی با اشاره به فعالیت نوآورنه شرکت های تاکســی اینترنتی به مردم، 
افزود: نمونه مهم و ملموس کسب و کارهای نوآور، شرکت های تاکسی 
اینترنتی هستند که در سال های قبل توانستند با ایفای نقش پلتفرمی 
علاوه بر ایجاد بســتر اشــتغال تعداد قابل توجهی از هموطنان، زمینه  

شفافیت در این صنعت را نیز فراهم آورند.
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی گفت: در حــال حاضر امکان 
صحت سنجی برای سفرها، امکان محاسبه دقیق مسافت پیموده شده 
توسط خودرو، کرایه دریافتی توســط راننده، رضایت مشتریان و حتی 

ساعات کاری هر یک از رانندگان به راحتی میسر و شفاف است.
کلاهدوزان با اشاره به اعلام شــرکت پخش فرآورده های نفتی مبنی بر 
قطع سهمیه سوخت رانندگان فعال در این شرکت ها، گفت: متأسفانه 
طبق اعلام شــرکت پخش فرآورده های نفتی، در سال جاری سهمیه 
ســوخت رانندگان فعال در این شــرکت ها قطع شــده که با سیاست 
حمایتی دولت در راستای خدمت رسانی مطلوب به مردم در تضاد بوده 

و آثار اقتصادی مطلوبی ندارد.
وی با تاکید بر تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت و به طور مشــخص 
مرکز توســعه تجارت الکترونیکی برای توســعه فضای کســب و کار 
الکترونیکی در کشــور، افزود: با توجه به این موضوع که وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و به طور مشــخص مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
متولی توســعه و حمایت از کســب و کارهای اینترنتی اســت، انتظار 
می رود شرکت پخش فرآورده های نفتی نســبت به اصلاح این روند با 

نگاه بهره برداری مردم از این خدمت اقدام کند.
رئیس مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی در پایان، گفــت: این مرکز 
به صورت جدی از کســب و کارهای فعال در چارچــوب قانون و به نفع 
مردم حمایت کرده و در این موضوع نیز پیگیر تحقق سیاست حمایتی 

دولت در این ارتباط است.

وسیه بر توافق تجارت آزاد  تایید دومای ر
اتحادیه اوراسیایی با ایران

مجلس دومای روســیه توافق تجــارت آزاد بین اتحادیــه اقتصادی 
اوراسیایی با ایران را تأیید کرد.

 مجلس دومای روســیه توافق تجارت آزاد جمهوری اســلامی ایران با 
اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیایی که در اواخر سال گذشته در سن 
پترزبورگ امضا شــده بود را تأیید کرد.این توافق برای تأیید از ســوی 

دولت روسیه به مجلس دوماً ارجاع شده بود.
این توافق شــامل جزئیات و نحوه تجارت بین ایــران و اعضای اتحادیه 
اقتصادی اوراســیایی اســت که با قوانین ســازمان تجارت جهانی نیز 
همگام است.جدای استانداردهای ســازمان تجارت جهانی که در این 
توافق دیده شده، قوانین تجارت بین کشورهای اتحادیه اوراسیایی نیز 

در توافق مذکور گنجانده شده است.
این توافق شــامل همکاری طرفین در فعالیت های معدنی، فرآوری و 
اســتفاده از منابع معدنی، بهبود بهره وری انرژی، تحقیقات و نوآوری، 
آموزش، حوزه دارویی، مخابرات، حمل و نقل و زیر ساخت های ترابری، 
و کریدورهای حمل و نقل می شــود.دولت روسیه اعلام کرده که توافق 
صورت گرفته بــا جمهوری اســلامی ایران به توســعه همکاری ها در 

حوزه های تجاری و اقتصادی با کشورمان منجر خواهد شد.

بازار

وزیر جهاد کشــاورزی از کاهش کم ســابقه تورم مواد 
خوراکی و آشامیدنی در اردیبهشــت ماه سال جاری 
خبر داد و گفت: این وزارتخانه برای کاهش قیمت مواد 

غذایی، تلاش مضاعف خواهد کرد.
 محمدعلی نیکبخت با اشــاره به گزارش ماهانه مرکز 
آمار که نــرخ تورم را به صورت ســالانه و نقطه به نقطه 
به تفکیک زیربخش های اقتصادی کشور ارائه می کند، 
تاکید کرد: تورم ســالانه اردیبهشــت مــاه در بخش 
خوراکی از ۳۷.۳ درصد بــه حدود ۳۳.۷ درصد کاهش 

یافته اســت.وی این درصد را نسبت به تورم 
بخش غیرخوراکی بسیار پایین تر اعلام کرد 
و افزود: در تلاش هســتیم بــا فراهم آوردن 
الزامات جهش تولید با مشارکت مردم، تولید 
انواع محصولات کشاورزی را افزایش دهیم.

وزیر جهادکشــاورزی تصریح کــرد: در این 
مسیر، ضمن حفظ تولید پایدار و تامین نیاز 

داخل، به موضوع صادرات نگاه ویژه ای خواهیم داشت.
وی با اشــاره به این که رویکرد دولت در سیاست های 

غذایی، عدالت محوری است، ادامه داد: نرخ 
تورم نقطه به نقطه خوراکی ها و آشامیدنی ها 
در اردیبهشــت ماه ســال جاری نیز با ۱.۸ 
درصد کاهش به عدد ۲۲.۷ درصد رسیده که 
نمایانگر شیب نزولی تورم در این بخش است 
که البته این میــزان کاهش برای خانوارهای 
روستایی بیشــتر بوده و به عدد ۲۱.۹ درصد 
رسیده است. از این رو، سیاست های کلان تامین غذا در 
بخش کشاورزی با پیوست عدالت رقم خورده و سمت و 

سوی آن به طرف جامعه روستایی بوده است.
نیکبخت ضمن گرامیداشــت یاد رئیس جمهور شهید 
و همراهان ایشــان، به تاکید ویژه آیت الله رئیســی در 
حوزه تامین سفره دهک های پایین جامعه اشاره کرد و 
افزود: تلاش ما در وزارت جهاد کشاورزی آن است که با 
تداوم روند حداکثرسازی تولید داخلی و جذب سرمایه 
در بخش کشــاورزی از طریق مشــارکت مردم، روند 
کاهش تورم خوراکی ها و آشــامیدنی ها را با ســرعت 

ببیشتر پیش ببریم.

تورم

خریدار  فاننشــال تایمز می گوید که سن 
ناوگان هوایــی ایران به طــور میانگین ۲۸ 
سال است؛ یعنی درســت دو برابر میانگین 
جهانی؛ اما اگرچه تحریــم های بین المللی 
بر علیه ایران، کار خرید هواپیما و نوســازی 
ناوگان هوایی کشور را سخت کرده است؛ اما 
به تبع آن برخی سیاستگذاری های داخلی 
از جمله قیمتگذاری دســتوری نیز، تنه به 
تنه تحریم های خارجی زده و شــرکتهای 
هواپیمایی را روز بــه روز ضعیف و ضعیف تر 

کرده است.
 تحریم ها همواره یکی از موانع بسیار بزرگ 
بر ســر راه پیشــرفت اقتصاد ایران بوده؛ به 
نحوی کــه در نیم قرن گذشــته، تحریم ها 
از راه های مختلفی مانند ســخت تر شــدن 
و افزایــش هزینه های واردات مــواد اولیه 
تولید، ایجــاد مانع بر فروش نفــت ایران، و 
عواملی مانند تحریم هــای تکنولوژیک، به 

اقتصاد ایران ضربه زده اند.
صنعت هوایی کشور نیز یکی از بخش هایی 
است که تحت تأثیر این تحریم ها قرار گرفته 
است. در واقع، سخت تر شدن شرایط برای 
واردات قطعات اساســی مورد نیاز، و انجام 
تعمیرات، یکی از آســیب هایی اســت که 
در اثر تحریم به صنعت هوایی کشــور وارد 
شده است. همچنین به دلیل عدم واردات، 
ناوگان هوایی کشور در حال فرسوده شدن 
اســت و افزایش ســن این ناوگان، یکی از 
دلایل نقص های فنی پیش آمده در پروازها 

است.
حالا فایننشــال تایمز در گــزارش جدید 
خود به بررســی اثر تحریم بر ناوگان هوایی 
ایــران پرداخته اســت. در این گــزارش بر 
اســاس ارزیابی ها، تخمین زده می شود که 
هواپیماهای ایرباسی که مســافران ایرانی 
را جابجا می کنند، بیش از یک دهه اســت 
که تولیدشان متوقف شــده و در عین حال، 
ســن این ناوگان به طور میانگین ۲۸ سال 
تخمین زده شده که حدود دو برابر میانگین 

جهانی آن است.
طبق داده های Cirium، بیش از ۷۵ درصد 
از هواپیماهای تجاری ایران ســنی بیش از 

۲۵ سال دارند. 
این مســاله یکــی از دلایل نقــص فنی در 
پروازها اســت که نتیجه مستقیم تحریم بر 
صنعت هوایی کشــور به شــمار می رود. در 
این میان، اگرچه در ســال ۲۰۱۵ میلادی، 
بخشــی از تحریم هــا بــر صنعــت هوایی 
برداشته شد که نتیجه آن صحبت در مورد 
قرارداهایی با ایربــاس و بوئینگ بود، با این 
حــال در ســال ۲۰۱۸ با خــروج آمریکا از 
برجام، این تحریم ها دوباره و حتی با شدت 

بیشتری اعمال شد.
بر اســاس گزارش این رســانه، تعدادی از 
مقامــات ســابق و فعلی، شــهادت رئیس 
جمهور ابراهیم رئیســی را بــی ارتباط به 
تحریم های آمریکا بر صنعت هوایی کشــور 
نمی داننــد؛ چراکه ایــن تحریم ها منجر به 
افزایش ســن ناوگان هوایی و مشــکلات 

مربوط به آن می شود که نتیجه آن افزایش 
نقص فنی در پروازها اســت. طبق گزارش 
فایننشال تایمز، حدود ۶۰ درصد از ناوگان 
هلیکوپترهای کشــور ســنی بیش از چهار 

دهه دارند.
Daniel Martin، یــک فعــال در مــورد 
وضعیــت تحریم هــای مالی و تجــاری در 
شــرکت حقوقی HFW می گوید: قطعات 
 ،Bell فنی مــورد نیاز بــرای هلیکوپتــر
بخشــی از مواردی اســت که تحت کنترل 

سیاست های تجاری آمریکا و اروپا است.
مارتین اظهار داشــت: اگرچه ممکن است 
ایــالات متحده بــه طور مســتقیم ناوگان 
تجــاری را تحریم نکرده باشــد، با این حال 
نمی توان منکر تأثیر قابل توجه تحریم ها بر 

صنعت هوایی ایران شد.
بلومبــرگ نیــز در مقالــه دیگری بــه اثر 
تحریم ها بر صنعت هوایــی ایران پرداخته 
است. در این گزارش نیز به نیم قرن تحریم 
صنعت هوایی کشور و سختی های بسیار بر 
ســر راه خرید هواپیماهای جدید پرداخته 
شــده اســت. در واقع بلومبرگ به افزایش 
ســن ناوگان هوایی ایران در اثر تحریم های 

آمریکا و اروپا پرداخته است.
در گزارش بلومبرگ، اشــاره شده است که 
بخش بزرگی از ناوگان هوایی کشــور سن 
بیشتر از ۲۵ سال دارند. همچنین معمولا از 
مدل هایی استفاده می شود که در سایر نقاط 
دنیا از بازار خارج، و یا به نوعی بازنشســت 
شــده اند. به عنــوان مثــال می تــوان به 
-McDonnell Douglas MD مدل های
۸۳ و Airbus A۳۰۰ و A۳۱۰ اشاره کرد.

طبــق گــزارش بلومبــرگ، به ســانحه 
هوایی دیگری در ســال ۲۰۱۸ در راستای 
امدادرســانی در وضعیــت اضطــراری به 
کارگران نفتی در خلیج فارس اشاره کرد. در 
این گزارش نیز بالا بودن سن بالگرد، یکی از 

دلایل اصلی سانحه معرفی شده است.
همچنین در گزارش بلومبــرگ نیز به این 

نکته اشاره شــده که اگرچه ایران با آلمان 
در مورد توافقــی جهت نوســازی ناوگان 
هلیکوپتر ایران صحبت می کرد، اما با خروج 
آمریــکا از برجام و اعمال شــدید تحریم ها 

توسط ترامپ، این توافق اجرایی نشد.
از سوی دیگر، با وجود اینکه ایران به منابعی 
از روســیه و چین برای ناوگان هوایی خود 
دسترســی دارد، بــا این حــال همچنان 
محدودیت های بســیاری برای کشــور در 

جهت نوسازی ناوگان هوایی وجود دارد.
گــزارش دیگری نیــز در ســال ۲۰۲۲ در 
وبســایت financialtribune منتشر شده 
اســت که بیان می کند در زمــان مذکور، 
نــاوگان هوایی کشــور در مجمــوع ۳۳۵ 
هواپیما دارد که ۱۷۵ عــدد از آن به صورت 
عملیاتی اســتفاده می شــود و باقی مورد 
اســتفاده قرار نمی گیرنــد. از ۱۱ فروند از 
هواپیماهای عملیاتی نیز تنها جهت باربری 
استفاده می شود و این در حالی است که در 
بازه زمانی مدکور ایــران به ۵۵۰ هواپیمای 
مسافربری جهت پاسخ به تقاضای بازار نیاز 

داشته است.
طبــق این گــزارش، یکی از دلایــل اصلی 
غیرقابل اســتفاده بودن بخشــی از ناوگان 
هوایی کشــور، عدم دسترســی به قطعات 
جهت انجام تعمیرات مورد نیاز است که این 
مســاله در ادامه تحریم های ایالات متحده 
و اروپا بر ناوگان هوایی کشــور حاصل شده 
است. همچنین از بین هواپیماهای موجود 
تعدادی از آنــان نیز قادر به اســتفاده برای 

پروازهای طولانی نیستند.
از ســوی دیگر، تحریم ها زیان های بسیاری 
به شــرکت های هواپیمایی در کشــور وارد 
کرده و بهره وری پایین هواپیماها، تعمیرات 
متعدد به دلیل ســن بالای آن، و از ســوی 
دیگر هزینه های بــالای انجام این فرایند به 
دلیل اعمال شــدید تحریم ها، باعث شــده 
است تا هزینه شرکت های هواپیمایی نیز تا 

حد زیادی افزایش پیدا کند.

در گزارش منتشــر شــده، تخمیــن زده 
می شود که این تحریم ها هزینه های مربوط 
به قطعات و تأمین موارد مــورد نیاز را تا ۳۰ 
درصد افزایــش می دهــد. تحریم ها حتی 
باعث شده است تا عده ای از تجار، به فروش 
قطعات غیر استاندارد به شرکت های ایرانی 
روی بیاورند.از ســوی دیگر، از آنجایی که 
حــدود ۶۰ درصد از هزینه هــای مربوط به 
شــرکت های هواپیمایــی بــه ارز خارجی 
وابسته اســت، تحریم ها با سخت تر کردن 
شرایط اقتصادی فشــار مضاعفی را به این 
شــرکت ها وارد کرده اند؛ چراکه از سال ۹۷ 
تا کنون، شــدت گرفتن تحریم ها منجر به 
وقوع شوک های ارزی در اقتصاد ایران شده 
است که شــرکت های هواپیمایی نیز از این 

مسئله ضربه خورده اند.
بســیاری از فعالان صنعت هوایی در کشور، 
دخالــت دولــت در قیمت گــذاری در این 
صنعت را یکــی از عوامل تاثیرگــذار بر این 
صنعت می دانند. این مســئله نیز تا حدی 
سوددهی شرکت های فعال در این حوزه را 

تحت تأثیر قرار داده است.
 ایــن مســئله در نهایــت به عــدم تمایل 
شرکت ها در جهت بهبود بخش فنی ناوگان 
خــود می انجامــد؛ چراکه مــواردی مانند 
تعمیرات و نگهداری، بیمه، و خرید قطعات 
جدید، جدای از تحریم ها، نیازند هزینه های 
بالایی است که باید از ســود این شرکت ها 
تأمین شود. با این حال قیمت گذاری بر روی 
بلیط ها به طور طبیعی سوددهی شرکت ها 
و در نتیجه خدمات آن ها را تحت تأثیر قرار 

می دهد.
در نهایت شــرکت ها یا مجبور می شوند که 
از کیفیت خدمات خــود بکاهند، و یا عرضه 
را کاهش دهند. براســاس گــزارش آماری 
حمل و نقل هوایی کشــور و با بررسی تعداد 
پروازهای انجام شــده در طی ســال های 
۱۳۹۶ الــی ۱۴۰۰ می توان مشــاهده کرد 
که تعــداد پروازهای انجام شــده توســط 

شرکت های هواپیمایی ایرانی از ۲۰۸۳۰۶ 
هزار در ســال ۱۳۹۶ بــه ۱۷۰۱۲۵ هزار 
در ســال ۱۴۰۰ رســیده و کاهشی ۱۸.۳ 

درصدی را تجربه کرده است.
همچنین، براســاس گزارش آماری حمل 
و نقل هوایــی کشــور و با بررســی تعداد 
مســافران جا به جا شده توسط شرکت های 
هواپیمایی ایرانــی در پروازهــای داخلی 
طی ســال های ۱۳۹۶ الی ۱۴۰۰ می توان 
مشــاهده کرد که تعداد مسافران پروازهای 
داخلی از حــدود ۲۳ میلیون نفر در ســال 
۱۳۹۶ به حــدود ۱۵ میلیون نفر در ســال 
۱۴۰۰ رسیده و کاهشــی ۳۳.۹ درصدی را 

تجربه کرده است.
مورد بعدی در این صنعت، کاهش حقوق و 
دستمزد پرداختی به پرسنل صنعت هوایی 
است. کاهش میزان دســتمزدها که نتیجه 
قیمت گذاری دســتوری و در نهایت اجبار 
شرکت ها به کاهش هزینه ها می باشد، باعث 
خروج کارکنان از این صنعت، و یا مهاجرت 
به سایر کشورها خواهد شد. در واقع برخی 
از اظهارات، بیانگر این اســت که مهاجرت 
خلبانان و مهمانداران ایرانی به کشــورهای 
همسایه مانند امارات، قطر، عمان و غیره در 

حال افزایش است.
در نهایــت این رویه نیــز به ورود بیشــتر 
دلال هــا به بــازار خرید و فــروش بلیط در 
صنعــت هواپیمایی کشــور می انجامد که 
می تواند ضرر بیشــتری را به مصرف کننده، 
و شرکت های ارائه دهنده خدمات وارد کند؛ 
بنابراین باید در نظر داشت که تحریم ها در 
نیم قرن گذشــته تأثیر غیر قابل انکاری بر 
ناوگان هوایی کشور گذاشته است که شاید 
بتوان یکی از مهم تریــن تأثیرات را افزایش 
ســن ناوگان هوایی کشــور دانست که این 
مســئله در نهایت به افزایش نقص فنی در 

پروازها ختم می شود.
همچنین عدم دسترسی به قطعات از دیگر 
اثرات این تحریم ها اســت. حتی در صورت 
دسترســی، در نهایت هزینه های تأمین به 
دلیل ریسک تحریم ها افزایش پیدا می کند. 
از ســوی دیگر، هزینه های شــرکت های 
هواپیمایی که بخش قابل توجهی از آن به 
ارز خارجی وابسته اســت نیز به دلیل آثار 
اقتصادی تحریم ها به شــدت افزایش پیدا 
کرده، که ســودآوری شــرکت ها را تحت 
تأثیر قرار داده و منجر به ســخت تر شدن 
فرآیند تعمیرات و نگهداری ناوگان شــده 

است.
 با این حال، شــاید بتــوان جدایــی بازار 
مرهمــی  را  دولتــی  قیمت گــذاری  از 
کوچک برای این مســئله دانســت؛ چراکه 
قیمت گــذاری بــر روی محصــول نهایی، 
از ســوی تنها درآمد شــرکت ها را کاهش 
می دهد، که این مسئله خود سخت تر شدن 
حفظ کیفیت نــاوگان و خدمات را به دنبال 
دارد، و از ســوی دیگر منجر به دلیل کاهش 
عرضه و کیفیت خدمات منجر به نارضایتی 

مصرف کننده می شود.

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد؛ کاهش تورم خوراکی به کمترین میزان در سال های اخیر

رئیس امور آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه خبر داد

صادرات ۱۲ میلیارد دلاری ایران به عراق 
خریدار   رئیس امور آمایش ســرزمین و 
توسعه منطقه ای ســازمان برنامه و بودجه 
کشور با اعلام اینکه ۲۲۰۰ کالای ایرانی به 
عراق صادر می شود، گفت: میزان صادرات 
ایران به عــراق با احتســاب خدمات فنی و 
مهندســی و برق به حدود ۱۲ میلیارد دلار 

رسیده است.
نشست »بررســی فرصت ها و چالش های 
جذب سرمایه گذاران عراقی و تقویت روابط 
تجاری دو کشور در راستای جانمایی ایران 
در زنجیره ارزش منطقه ای« توســط امور 
آمایش و توســعه منطقه ای سازمان برنامه 
و بودجه کشــور، روز دوشنبه ۷ خردادماه با 
حضور نمایندگانــی از وزارت امور خارجه، 
ســازمان ســرمایه گذاری و کمک هــای 
اقتصــادی و فنی ایران، ســازمان توســعه 
تجارت ایــران و اتــاق بازرگانــی، صنایع، 

معادن و کشاورزی ایران برگزار شد.
ســید جعفر حســینی، رئیس امور آمایش 
ســرزمین و توســعه منطقه ای ســازمان 

برنامه و بودجه کشور در این نشست گفت: 
با توجه به اینکه در ســال آغاز برنامه هفتم 
قرار داریم، به منظور تأمین مالی این برنامه، 
جذب سرمایه های بخش خصوصی داخلی 
و همچنین ســرمایه گذاری خارجی به ویژه 
از کشــورهای همسایه در دســتور کار قرار 

گرفته است.

رشد 15 برابری صادرات ایران به عراق 
طی ۲0 سال

وی افزود: کشــور عراق با برخــورداری از 
۸۵ میلیــارد دلار ذخایــر ارزی، ۱۳۰ تن 
ذخایر طلا، ۱۴۷ میلیارد ذخایر ثابت شــده 
بشــکه نفت خام )رده چهارم جهانی(، یکی 
از کشــورهای ثروتمند خاورمیانــه از این 
حیث محسوب می شــود و از محل فروش 
نفت خام، درآمــد ۷۶ میلیــارد دلاری در 
ســال ۲۰۲۱ و ۱۲۰ میلیــارد دلاری در 
سال ۲۰۲۲ کســب کرده است.رئیس امور 
آمایش سرزمین و توسعه منطقه ای سازمان 

برنامه و بودجه کشــور گفت: صادرات ایران 
به عــراق با ایجــاد ثبات نســبی در عراق و 
توسعه همکاری ها و زیرساخت های تجاری 
بین دو کشور طی ۲۰ ســال گذشته، رشد 
قابل ملاحظه ۱۵ برابری داشــته اســت؛ 
به طوری که از حــدود ۶۰۰ میلیون دلار در 
سال ۱۳۸۲، به بیش از ۱۰ میلیارد دلار در 

سال گذشته افزایش یافته است.
حســینی با بیان اینکه از میان ۳۵۰۰ قلم 
کالای صادراتــی ایران به جهــان، در حال 
حاضــر بالغ بــر ۲۲۰۰ قلم کالا به کشــور 
عراق صادر می شــود، گفت: بیش از نیمی 
از تجار فعال ایرانــی در بازارهای جهانی در 
بازار عراق حضور دارنــد و صادرات ایران به 
عراق محدود به کالا نبــوده و خدمات فنی 
و مهندســی و برق نیز از دیگــر اقلام مهم 
صادراتی ایران به عراق است که با احتساب 
این بخــش، میــزان صادرات کشــورمان 
به عراق، بــه رقمــی حــدود ۱۲ میلیارد 
دلار می رســد.وی با اشــاره به لزوم تقویت 

زیرساخت های تجاری استان کرمانشاه به 
عنوان مهم ترین مســیر صادراتی ایران به 
عراق، افزود: توسعه زیرساخت های تجاری 
به منظور تســهیل و روان ســازی تجارت 
بین دو کشور، اطلاع رســانی و تشویق تجار 
به سرمایه گذاری در کشــور عراق، توسعه 
تجارت از طریق اعزام و پذیرش هیات های 
تجــاری و مشــارکت در نمایشــگاه های 
دو کشــور، ایجاد مراکز تجــاری ایران در 
شــهرهای عراق و توازن تجــاری از طریق 
توســعه واردات از عراق، برای تقویت روابط 

تجاری و اقتصادی ایران و عراق پیشــنهاد 
می شود.

رئیس امــور آمایش ســرزمین و توســعه 
منطقه ای ســازمان برنامــه و بودجه گفت: 
با وجــود درآمد نفتی قابل توجــه عراق در 
ســال های اخیر، نرخ بیکاری در این کشور 
به ویژه در ســطح جوانان بســیار بالا بوده و 
نشان دهنده آن است که صنایع کاربر برای 
این کشور در جهت ایجاد اشتغال از اهمیت 
زیادی بــرای جذب ســرمایه های خارجی 

برخوردار است.



مدیرعامل آبفای استان تهران:
وزانه چقدر آب مصرف می کنند تهرانی ها ر

مدیرعامل آبفای اســتان تهران با بیان اینکــه ۳۴ درصد کاهش بارش 
در این استان نسبت به میانگین بلند مدت داشته ایم، گفت: تهرانی ها 

روزانه سه میلیون و ۲۰۰ هزار مترمکعب آب مصرف می کنند.
 

محسن اردکانی در حاشیه جلسه قرارگاه تنش آبی در آبفا جنوب شرق 
استان تهران طی ســخنانی در جمع خبرنگاران گفت: میزان بارندگی 
در سال آبی جاری در اســتان تهران ۱۷۵ میلی متر بوده که در مقایسه 
با میزان بارش های سال گذشــته ۲۲ میلی متر افزایش و در مقایسه با 

میانگین بلند مدت ۳۴ درصد کاهش بارش داشتیم.
وی با بیان اینکه حجم آب در سدهای استان تهران تقریباً برابر با حجم 
سال گذشته است، گفت: سه سال خشکســالی پیاپی در استان تهران 
داشــتیم و در اســتان تهران علیرغم بارش های خوبی که در کشــور 

داشتیم، خشکسالی حکمفرما است.
مدیرعامل آبفای اســتان تهــران با تاکیــد بر اینکه بــرای تأمین آب 
شهروندان جای نگرانی نیســت، افزود: خوشبختانه طی دو ماه گذشته 
مصرف آب در اســتان تهران نسبت به مدت مشابه ســال گذشته پنج 
درصد کاهش داشته است و انتظار داریم تا با همکاری شهروندان شاهد 
کاهش ۱۰ درصدی مصرف آب در استان تهران طی ماه های گرم پیش 

رو باشیم.
وی ادامه داد: در استان تهران به طور میانگین روزانه سه میلیون و ۲۰۰ 
هزار متر مکعب آب مصرف می شــود، که البته در برخی روزهای گرم 
این میزان مصرف به چهار میلیون و ۲۰۰ هــزار متر مکعب نیز افزایش 

می یابد.
اردکانی ضمن تشریح وضعیت آبی اســتان تهران اضافه کرد: در استان 
تهران معمولاً بعد از دو ســال خشکسالی شــاهد چندین سال ترسالی 
هستیم، اما امســال برای سومین سال پیاپی اســت، که خشکسالی را 
تجربه می کنیم و اکنون در آســتانه ســال چهارم هســتیم و بر همین 
اســاس از یک ســال پیش قرارگاه مدیریت تنش آبی را تشکیل دادیم 
و برنامه هایی در ســه حوزه مدیریت تأمین، مدیریت توزیع و مدیریت 
مصرف در این قرارگاه بررسی شده و در عین حال پیشرفت ها کنترل و 

موانع را رفع می کنیم.

مدیرعامل برق منطقه ای تهران خبر داد
 تامین پایدارتر برق مناطق شمالی پایتخت

 با بهره برداری از ابر ترانسفورماتور ایرانی
 مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای تهــران گفــت: نخســتین 
ابَرَترانسفورماتور عظیم ۵۰۰ مگاولت آمپری ســه فاز یکپارچه کشور 
پس از سفر ۲ هفته ای، وارد پسُــت ۴۰۰ به ۲۳۰ کیلوولت سعادت آباد 
تهران شده و روزشمار در مدار آمدن این پست حیاتی به روزهای پایانی 

نزدیک شد.
»فرهاد شــبیهی« بــا بیــان اینکــه ایــن نخســتین و بزرگ ترین 
ترانســفورماتور ۵۰۰ مگاولت آمپری در کشور اســت، افزود: در حال 
حاضر این ترانسفورماتور با تلاش پیوسته همه ارکان پروژه و همکاری 

خوب شرکت تولیدکننده، وارد پست انتقال سعادت آباد شده است.
وی ادامــه داد: این ترانســفورماتور پس از طی مراحل نصب، تســت و 
راه اندازی، موجب بهبود ولتاژ در لایــه ۲۳۰ کیلوولت و پایداری تامین 
بار روزهای اوج مصرف برق تابســتان برای مشــترکان شمال و شمال 

شرق تهران خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای تهران خاطرنشــان کــرد: این 
ترانســفورماتور نه فقط در تهران، بلکه در کل کشــور نیز نخســتین 

ترانسفورماتور ۵۰۰ مگاولت آمپری یکپارچه است.

شــبیهی گفت: پیش  از این، در کشــور ترانســفورماتورهای تک فاز 
۵۰۰ مگاولت آمپری ســاخته شده، اما این نخســتین بار است که یک 
ترانســفورماتور یکپارچه ۵۰۰ مگاولت آمپری سه فاز در ایران ساخته 
شده است.وی خاطرنشان کرد: توسعه این دانش و تخصص در کشور با 
حمایت شــرکت برق منطقه ای تهران، به عنوان نقطه عطفی در توسعه 

تجهیزات صنعت برق به شمار می آید.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه ۹۵ درصد تجهیزات مورد استفاده در 
این پروژه شامل خود ترانسفورماتور، ساخت داخل و با اتکا به توانمندی 
شــرکت های دانش بنیان و پیمانکاران داخلی است، خاطرنشان کرد: 
شرکت برق منطقه ای تهران در تلاش اســت زمینه پایداری برق را در 
تهران به ویژه در تابســتان پیش رو فراهم کند و پیش بینی می شود این 

پروژه تا پیش از اوج بار تابستان به پایان رسیده و برق دار شود.
به گفته وی، پیشرفت های حاصل شــده در اجرای این طرح به ویژه در 
زمینه تجهیزات این ترانسفورماتور، با اســتفاده از تجربیات و ابتکارات 
جوانان داخل کشــور حاصل شده است و ســفارش این ترانسفورماتور 
توسط شــرکت برق منطقه ای تهران نقطه عطفی برای ورود کشور به 

عرصه تولید ابر ترانسفورماتورهای قدرت به حساب می آید.

با حکم وزیر نیرو
 مدیرکل جدید دفتر برنامه ریزی کلان برق 

و انرژی منصوب شد
وزیر نیرو در حکمی »بابک اســکندریون« را به عنــوان مدیرکل دفتر 

برنامه ریزی کلان برق و انرژی منصوب کرد.
به گزارش وزارت نیرو، با حکم »علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو، »بابک 
اســکندر یون« به عنوان مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان برق و انرژی 
منصوب شد.در بخشی از این حکم آمده است: با عنایت به مراتب تعهد، 
شایستگی و سوابق ارزشــمند جنابعالی، به موجب این حکم به عنوان 

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان برق و انرژی منصوب می شوید.
انتظار مــی رود در ســایه تعامل و همــکاری با وزارتخانه هــا، نهادها، 
ســازمان ها و کلیه واحدها و شــرکت های تابعه و وابســته وزارت نیرو 
با رعایت اصــول »عدالت محــوری«، »روحیه انقلابــی و جهادی«، 
»مردم داری« و »فساد ســتیزی«، در انجام وظایف محوله در راستای 

تحقق شعار »دولت مردمی و ایران قوی« اهتمام ویژه به عمل آورید.

هزار روز خدمت رسانی دولت سیزدهم
 شفافیت معاملات مسکن با راه اندازی 

سامانه خودنویس
 با گذشت حدود یک ســال از راه اندازی ســامانه خودنویس برای ثبت 
قراردادهای اجاره و جایگزینی آن با ســایت پیشــین »ایران املاک«، 
شاهد روند رو به رشــد ثبت قراردادها و اســتقبال مردم از آن هستیم. 
سامانه ای که با تلاش دولت ســیزدهم به ثمر نشست و در ادامه به ثبت 
قراردادهای اجــاره، خرید و فروش، پیش خریــد و پیش فروش تجهیز 
خواهد شد.سامانه ثبت معاملات املاک و مســتغلات در سال ۱۳۸۸ 
تحت عنوان »ایران امــلاک« آغاز به کار کرد و همــان زمان وزارت راه 
و شهرسازی ســامانه را از وزارت صنعت، معدن و تجارت تحویل گرفت 
و مکلف شد تا دسترســی مردم به کد رهگیری رایگان بدون مراجعه به 
مشــاوران املاک و مســتغلات را ایجاد کند. اما به مدت ۱۴ سال اقدام 

خاصی روی این سامانه ایجاد نشد.
برگزاری جلســات متعدد بیــن نمایندگان وزارت راه و شهرســازی و 
کارشناسان حوزه و بررســی جمیع جوانب، منتج به این نتیجه شد که 
توسعه نسخه جدید سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات نسبت به 

ارتقای سامانه قدیمی کم هزینه تر است.
بر این اســاس، ســوم خردادمــاه ۱۴۰۲ ســامانه خودنویــس برای 
قراردادهای اجاره یک به یک رونمایی شــد و مســتاجران و موجرانی 
که یکدیگر را پیدا کرده بودند، می توانســتند نســبت به ثبت قرارداد و 
دریافت رایگان کد رهگیری اقدام کنند.به مرور انواع اشــکال قرارداد 
اجاره روی این ســامانه تعریف شــد و در نهایــت، از بهمن ماه ۱۴۰۲ 
دسترسی مشاوران املاک به ســامانه قدیمی قطع و دسترسی آنان به 
سامانه جدید ایجاد شد. همچنین مقرر شد از ابتدای سال ۱۴۰۳ همه 

قراردادهای اجاره روی سامانه خودنویس درج شود.

مزایای سامانه خودنویس
 از جمله مزیت های ســامانه خودنویس این است که می تواند به صورت 
برخط در هر بار ورود، جواز  کســب مشــاوران را بررســی کند. از ۲۵ 
اردیبهشت ماه نیز مشاوران املاکی که شناسه یکتا از درگاه ملی کسب 

مجوزها کسب نکرده باشند، نمی توانند وارد این سامانه شوند.
خرداد ماه امسال مقرر شده در سالگرد یک ســالگی رونمایی از سامانه 
خودنویس، قراردادهای یک بــه یک خرید و فروش در ســامانه فعال 
شودکه به دلیل ملاحظات حقوقی و پیچیدگی های امر خرید و فروش، 

شکل کار متفاوت از قبل خواهد بود.

رشد 40 درصدی ثبت قراردادها
با توجه به اینکه از طریق ســامانه خودنویس به سامانه های دیگری نیز 
دسترسی وجود دارد، اســتعلام اولیه ای از اصالت ملک انجام می شود. 
همچنین افراد از طریــق درگاه »دولت من« وارد شــده و احراز هویت 

می شوند.
این فضا بــرای اســتفاده عموم مردم و مشــاوران به منظــور دریافت 
کد رهگیری رایگان طراحی شــده است؛ بر این اســاس رقابتی با هیچ 
کس در این عرصه نداشــته و به دلیل رایگان بودن، به هیچ عنوان بحث 
درآمدزایی آن مطرح نیست.مقایســه آمارهای ثبت قرارداد اجاره در 
ســامانه »خودنویس« با ســامانه قبلی »ایران امــلاک«، حاکی از جا 

افتادن سامانه جدید در بین مردم است.

»مهدی ساســانی« مشــاور معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و 
شهرســازی و مدیر ســامانه خودنویس در همین زمینه اظهار داشت: 
بر اساس آخرین آمارها تا ســاعت ۱۴ و ۳۰ دقیقه روز چهارشنبه )نهم 
خرداد ۱۴۰۳( تعداد ۴۰۵ هزار و ۴۱۲ قرارداد در ســامانه خودنویس 
ثبت شده و کدرهگیری صادر شــده است که نشان از رشد ۴۰ درصدی 

قراردادهای ثبت شده نسبت به مدت مشابه سال گذشته دارد.

 500 هزار نفر از چک دیجیتال استفاده می کنند
ونیک صدور بیش از ۲۸۰ هزار فقره چک الکتر

در حال حاضر بیش از ۵۰۰ هزار نفر در کشور از چک دیجیتال استفاده 
می کنند و تا امروز بیش از ۲۸۰ هزار فقره چک الکترونیک صادر شــده 
اســت.طبق اطلاعاتی که بانک مرکزی در اختیار ایســنا قرار داده، در 
حال حاضر بیش از ۵۰۰ هزار نفر در کشــور از چک دیجیتال استفاده 
می کنند و تا امروز بیش از ۲۸۰ هزار فقره چک الکترونیک در کشــور 
صادر شده و قرار است تا پایان ســال ۱۴۰۶ تمامی چک ها الکترونیک 

شوند.
بانک مرکزی و شــبکه بانکی در راســتای عمل به تکالیف قانون جدید 
چک و ارائه محصــولات فناوری محور، چک الکترونیــک را به عنوان 
محصولی جدید در شــبکه بانکی معرفی کرد و این محصول در آبان ماه 

سال ۱۴۰۱ توسط سه بانک رونمایی شد.  
گفتنی اســت؛ تا امروز ۱۲ بانک شــامل بانک های صادرات، تجارت، 
پارسیان، رفاه، کشاورزی، پاســارگاد، قرض الحســنه رسالت، ملت، 
گردشگری، توســعه صادرات، توســعه تعاون، ملی به ســامانه چکاد 
)سامانه چک امن دیجیتال( متصل شدند و چک دیجیتال را عملیاتی 
کرده اند و بانک های مسکن، اقتصاد نوین و قرض الحسنه مهر ایران نیز 

در مراحل پایانی فرآیند پیوستن به سامانه چکاد هستند.  

بنابراین، چک الکترونیک محصولی است که مشــتریان شبکه بانکی 
را از مراجعــه به شــعبه بی نیاز می کنــد و تمام مراحــل آن به صورت 
غیرحضوری قابل انجام اســت. به عبارتی، شــخص درخواست کننده 
دســته چک می تواند دســته چک را در موبایل بانک یــا اینترنت  بانک 
خود درخواست داده و پس از بررســی های لازم، تعداد برگ های چک 
با شناســه صیادی در اختیار فرد قرار می گیرد. سپس فرد می تواند در 
موبایل بانک یا اینترنت بانــک اقدام به صدور چک کــرده و به کارتابل 
گیرنده ارسال کند.در پایان باید اشاره کرد، بانک مرکزی همه بانک ها 
را به پذیرش بین بانکی چک های دیجیتال ســایر بانک ها در ســامانه 

چکاوک مکلف کرده است.
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 خانوارها با کوچ معکوس به مناطق پایین تر می روند

مردم، توان خرید مسکن ندارند، به بازار 
اجاره هجوم آورده اند

جواد مرشدی  بیت الله ســتاریان معتقد است 
معمولادولت ها در مورد مسکن انفعالی عمل می 
کنند.سالهاست خرداد ماه به فصل نقل و انتقالات 
مسکن شهره شده و چند سالی است که حتی اسم 
این ماه وجابجایی هایش موجبات افزایش قیمت 
مسکن را رقم می زند.اگرچه خوشبختانه فعلا از 
سونامی قیمت خبری نیست ولی از نرخ دستوری 
دولت ها هم در این خصوص نمی توان غافل شد.از 
سوی دیگربه زعم برخی کارشناسان میزان عرضه 
مسکن پاشنه آشــیل افزایش قیمت این سر پناه 
است .انبوه ســازان ایرانی کم نیستند ولی دولت 
ســیزدهم بنای افزایش تولید راظاهــرا با چینی 
ها بســته ،آنهایی که هنــوز نیامده ند.چینی ها 
همان هایــی هســتند کــه در دوران کرونا یک 

بیمارستان هزار تختخوابی را یک ماهه ساختند.
رئیس شهید دولت ســیزدهم بعد از قرار داد ۲۵ 
ساله با این کشور ساختمان ســازی این دوست 
شــرقی را مورد توجه قرار داد و برای حل بخشی 
از مشــکل مســکن به آنها روی آورد.ولی آیا آنها 
مســکن های پیش ســاخته خواهند آورد و یا با 
انتقال تکنولوژی زیرســاخت های ایــن مهم را 
فراهم خواهند کرد؟زیر ساخت هایی که شاید به 

ثمر رسیدن آنها چندین سال طول بکشد.
بیت الله ســتاریان کارشــناس اقتصاد مســکن 
درباره ی وضعیت حاکم بر این بخش گفتگویی با 
خبرانلاین داشت . او معتفد است به دلیل شرایط 
حاکم بر اقتصاد تورم اجاره از تورم عمومی کشور 
پیشی خواهد گرفت.مشــروح گفت و گوی خبر 

آنلاین با این کارشناس مسکن در پی می اید:

با توجه به اینکه هر سال در خرداد ماه نقل 
و انتقالات مسکن انجام می شود ،تاثیر این 
موسم را در قیمت مســکن چگونه ارزیابی 

می کنید؟
معمولا در نرخ اجــاره افزایش زیــادی خواهیم 
داشت ،مســکن در ســال قبل هم در یک رکود 
تورمی بــود و عموما دردوره رکــود تورمی تورم 
مضاعف پیش می آید و تاثیر خــود را در اجاره ها 
در فصل اجاره نشــان می دهد.همچنین افزایش 
قیمت سالانه مسکن نیز در رشد سالانه اجاره در 

زمان تمدید تاثیر گذار است.بحث دیگر این است 
که وقتی افراد توان خرید مسکن ندارند به سمت 
بازار اجاره هجوم می برند ،آنهایی که برای خرید 
خانه برنامه ریزی کرده بودند عمدتا به سمت رهن 
و اجاره می رونــد و این خود نیــز در افزایش نرخ 
اجاره بی تاثیر نیســت.طبیعتا وقتی این اتفاقات 
می افتد و اجــاره ها بــالا می رود مــا یک کوچ 
معکوس منفی خواهیم داشــت که آن حرکت یه 
سمت حاشیه شهرها ســت وحاشیه شهرها مملو 

از جمعیت می شود.

در حقیقت بالا رفتن اجــاره موجب می 
شود که خانوار ها از منطقه ای که زندگی می 

کنند به مناطق پایین تر کوچ کنند.
بله طبیعتا در این شــرایط ما یک کوچ معکوس 
خواهیم داشــت ،هر خانوار مجبور می شــود از 
منطقــه ای که در آن زندگی مــی کند به مناطق 

پایین تر برود.

 ساخت مسکن توسط چینی ها تا چه حد 
می تواند در قیمت تاثیرگذار باشــد واصلا 
داستان ساخت مســکن توسط چینی ها 
به کجا رســید ،علیرغم گذشــت ماه ها از 
طرح بحث ساخت مسکن توسط چینی ها 
ولی خبری از حضور آنها در بحث مســکن 

نمی بینیم.
بارها دولت های مختلف بر ســر حضور خارجی 
ها در بازار مســکن صحبــت کرده انــد و ما هم 
گفته ایم کــه قوانین ما اجازه حضــور خارجی ها 
با ســرمایه خودشــان را نمی دهد ،اگر بخواهند 
در بخش مســکن بیایند تهاتر نفت و غیره انجام 
دهند موجب افزایــش تورم و بــالا رفتن قیمت 
مسکن خواهد شــد.چینی ها چکار می خواستند 
بکنند؟مــی خواســتند تکنولــوژی وارد کنند 
،اگر اینــکار را کننــد در طولای مــدت خواهد 
بــود وحداقل ۴ ،۵ ســال زمان خواهــد برد.آنها 
ســاختمان ۱۰ ،۲۰ طبقه را در کشور خودشان 
ظرف چند مــاه تولید می کنند ،نمــی توانند آن 
ساختمان را تولید شده بیاورند ،چون اینکار غیر 

ممکن است.

راهکار چیست؟
باید بیایند و در زیر ساخت ها کار کنند، اگر همان 
تکنولوژی را وارد کنند و کارخانه هایی ســاخته 
شود که مسکن در کارخانه تولید شود و بعد نصب 
شــود،این موضوع نیازمند یک بازه زمانی حداقل 
چهار یا پنج ساله است و اگر در این بخش فعالیت 

کنند خیلی عالی است.
آن موقع می توان گفت مجــوز تزریق مواضع غیر 
مســکن و بخش های دیگر جایز می شود .یعنی 
اگر در زیرساخت های مسکن از آنها استفاده شود 
بهتر اســت تا اینکه فقط در تولید مسکن فعالیت 

کنند.
لازم به یادآوری اســت که در هیچ کــدام از این 
عرصه ها چینی ها نتوانســتند وارد شوند .چون 
اگر آنها بخواهند تکنولوژی ســاخت مسکن را به 
ایران وارد کنند قطعا نیازمند یک حرکات وسیع 
دیپلماسی است و احتمال اینکه چینی ها زیر بار 

این موضوع بروند خیلی کم است.

یعنی به زعم شــما چون بسترهای لازم 
فراهم نیست این اتفاق نمی افتد؟

بله ،بســترهای اینکار مســتلزم این اســت که 
اقتصادکلان ما و ســاختار اقتصــادی مان چنین 
پاســخی را برای این نوع ســرمایه گــزاری ها و 

تغییرساختار های تکنولوژیکی بدهد.

در نهایت شــما فکر می کنید این اتفاق 
بیفتد و آنها برای ســاخت مسکن به ایران 

بیایند؟
من قبلا بارها گفته ام اینکه آنها بیایند با تهاتر نفت 
در بخش مسکن سرمایه گذاری کنند کار درستی 
نیســت و اینکه تکنولوژی ایجاد زیر ساخت ها را 
بدون این تهاتر وارد کشــور کنند یک مقدار بعید 

بنظر می رسد

نقش دولت و نرخ دســتوری را در افزیش 
قیمت مسکن چگونه ارزیابی می کنید؟

دولــت هیچ وقت نقشــی در افزایــش یا کاهش 
قیمت مسکن نداشــته،دولت ها عموما در بخش 

مسکن منفعل بوده اند .

معاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: امروز بیش 
از ۱۶ هزار واحد مســکونی نوســازی شــده در 
بافت های فرسوده به بهره برداری رسید که تعداد 
واحدهای افتتاح شده در این بافت ها از ۱۰۰ هزار 

واحد مسکونی عبور کرد.
محمد آیینی در حاشیه مراســم افتتاح ۲۶ هزار 
و  ۸۰۴ واحد مســکونی در اســتان تهران اظهار 
کرد: از افتتاحات امــروز حدود ۱۶ هــزار واحد 
در بافت های فرســوده انجام شــده که ۱۵ هزار 

واحد در شــهر تهــران و ۱۰۰۰ واحد در ســایر 
شهرستان های استان به بهره برداری می رسد.

وی افزود: افتتاحات امروز در بافت های فرســوده 
استان تهران تماماً مربوط به پروژه هایی است که 

در دولت آیت الله شهید رئیسی آغاز شده بود.
آیینی تصریح کرد: با احتســاب آمار امروز تعداد 
واحدهایی که در بافت های ناکارآمد در قالب طرح 
نهضت ملی مســکن در سراسر کشــور به مرحله 
ســاخت رســیده و برای آنها پروانه صادر شده به 

۲۸۱ هزار و ۲۵۹ واحد رسیده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: با احتســاب 
بهره برداری های امروز تعــداد واحدهایی که در 
بافت های فرســوده تکمیل و افتتاح شده از ۱۰۰ 

هزار واحد مسکونی عبور کرد.
به گفتــه آیینــی، مزیــت بافت های فرســوده 
آن اســت که بیش از ۹۵ درصد خدمــات در این 
محدوده ها وجود دارد و بخشی دیگر از خدمات و 

زیرساخت ها در حال تکمیل است.

مرکزی

 معاون نظــارت بانــک مرکزی 
قانون جدید بانک مرکزی را یکی 
از مهم ترین تحولات نظام بانکی 
طی ۵۰ ســال اخیر عنوان کرد و 
گفت: با اجرای قانون جدید بانک 
مرکزی و تصویب طــرح تحول 
بانکــداری در مجلس شــورای 
اســلامی تحــول نظــام بانکی 

ریل گذاری می شود.
 فرشــاد محمدپور در نشستی با 
عنوان »ظرفیت هــا و ملاحظات 
تنظیم گری و نظــارت مطلوب با 
لحاظ بازنگری در مقررات مرجع 
پولی و بانکی« که در دومین روز 
از ســی ویکمین همایش سالانه 
سیاست های پولی و ارزی برگزار 

شد، اظهار کرد: اگرچه 
در قانــون جدید بانک 
مرکــزی ظرفیت های 
بینی  پیــش  خوبــی 
شده اســت اما نواقص، 
ایرادات و خلاءهایی در 
این قانــون وجود دارد 

که با تصویب یک طرح بانکداری 
خــوب خلاء هــای ایــن قانون 

پوشش داده خواهد شد.
وی با بیــان اینکه تــلاش بانک 
مرکزی بر این امر متمرکز اســت 
که از تمــام ظرفیت های مثبت 
قانون جدیــد بــرای ایجاد یک 
اکوسیستم بانکی خوب از منظر 
مقرراتی، نظارتی و پولی استفاده 

شــود افــزود: »طرح 
به عنوان  بانکــداری« 
دومین تحــول مهم در 
نظام بانکی کشــور هم 
اکنــون در مجلس در 
دست بررسی است و در 
تصویب  نزدیک  آینده 
خواهد شد که با اجرای این طرح 
شاهد تأثیر آن بر محیط مقرراتی 

نظام بانکی کشور خواهیم بود.
معاون نظــارت بانــک مرکزی 
خاطرنشان کرد: بخش مهمی از 
نیازهای سیاست گذاری، نظارتی 
و مقرراتی بانک مرکزی در طرح 
بانکداری پیش بینی شــده است 
که با اجــرای آن ظرفیت خوبی 

برای پوشــش خلاءهــای قانون 
بانک مرکزی ایجاد خواهد کرد.

و  کنشــگران  همــه  از  وی 
صاحب نظران در حــوزه پولی و 
بانکی و اســاتید و دانشــجویان 
خواســت به تصویب یک قانون 
بانکــداری خوب کمــک کنند و 
ابراز امیدواری کــرد؛ با یک طرح 
بانکــداری خوب، بیــن مقررات 
بانکــداری ایــران بــا مقررات 
بین المللــی بازل تطابق نســبی 

ایجاد شود.
 ســی ویکمین همایش ســالانه 
سیاســت های پولی و ارزی عصر 
روز ســه شــنبه ۸ خرداد به کار 

خود پایان داد.  

معاون نظارت بانک مرکزی اعلام کرد؛ تحول در نظام بانکی با اجرای قانون جدید بانک مرکزی
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